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 מיט א טיפערן בליקמיט א טיפערן בליקמיט א טיפערן בליקמיט א טיפערן בליק

        בבבבתשפ"תשפ"תשפ"תשפ"    ויראויראויראויראפרשת פרשת פרשת פרשת 

        ווען איך טו גארנישט אויף...ווען איך טו גארנישט אויף...ווען איך טו גארנישט אויף...ווען איך טו גארנישט אויף...

 בס"ד

  ..!םא גוטן טייערע חבירים וידידי 

אז מיר וועלן זיך מתבונן זיין אין אונזער פרשה, טרעפן מיר עטליכע 

אין די לעבן פון אברהם אבינו. די תורה הקדושה אינטרעסאנטע געשעענישן 

ן מיט'ן באזוך וואס דער אייבישטער האט געמאכט ביי אברהם, הייבט אָ 

השי"ת איז אים געקומען מבקר חולה זיין, אבער אברהם אבינו איז פארנומען 

מיט זיין מידת החסד און הכנסת אורחים, און ווי נאר ער זעהט דריי מענטשן 

, לויפט ער טוען די מצוה מיט'ן גאנצן ברען און מיט אלע גייען פארביי 

הידורים, ער שטעלט זיי צו פון די שענסטע און בעסטע, ער לאזט שחט'ן דריי 

אקסן זיי צו קענען געבן צו עסן די צינגן, און אזוי ווייטער ווי די תורה איז 

אר מאריך אין יעדן פרט פון די סעודה וואס אברהם אבינו האט געגעבן פ

  זיינע אורחים.

פון דארט זענען מיר ממשיך אביסל ווייטער אין די פרשה וואו די תורה 

אז ער גייט דערציילט אונז אז השי"ת וויל נישט באהאלטן פון אברהם אבינו 

, און הַמְכַסֶה אֲנִי מֵאַבְרָהָם אֲשֶׁר אֲנִי עשֶֹׂהסדום,  איבערקערן און חרוב מאכן

י יְדַעְתִּיו לְמַעַן אֲשֶׁר יְצַוֶה אֶת בָּנָיו וְאֶת בֵּיתוֹ אַחֲרָיו י יְדַעְתִּיו לְמַעַן אֲשֶׁר יְצַוֶה אֶת בָּנָיו וְאֶת בֵּיתוֹ אַחֲרָיו י יְדַעְתִּיו לְמַעַן אֲשֶׁר יְצַוֶה אֶת בָּנָיו וְאֶת בֵּיתוֹ אַחֲרָיו י יְדַעְתִּיו לְמַעַן אֲשֶׁר יְצַוֶה אֶת בָּנָיו וְאֶת בֵּיתוֹ אַחֲרָיו כִּ כִּ כִּ כִּ """"ווי עס שטייט ווייטער 

ווייל דער אייבישטער האט ליב  """"לַעֲשׂוֹת צְדָקָה וּמִשְׁפָּטלַעֲשׂוֹת צְדָקָה וּמִשְׁפָּטלַעֲשׂוֹת צְדָקָה וּמִשְׁפָּטלַעֲשׂוֹת צְדָקָה וּמִשְׁפָּט    ה'ה'ה'ה'וְשָׁמְרוּ דֶּר0ֶ וְשָׁמְרוּ דֶּר0ֶ וְשָׁמְרוּ דֶּר0ֶ וְשָׁמְרוּ דֶּר0ֶ 

אברהם אבינו צוליב דעם וואס ער וועט באפעלן זיינע קינדער און זיי מחנך 

זיין צו טוען דעם רצון ה' און גיין אין די גוטע וועגן. איינמאל אברהם אבינו 

הערט די גזירה וואס איז נגזר געווארן אויף סדום, שטעלט ער זיך דאווענען 

, ער איז מתפלל אז דער אייבישטער זאל יף סדוםאון בעטן רחמים או

ראטעווען דעם שטאט אויב געפונען זיך דארט עטליכע צדיקים, ער בעהט 

און בעהט, אבער למעשה שטעלט זיך ארויס אז ס'זענען נישט פארהאן גענוג 

צדיקים וואס זאלן קענען צוריקהאלטן דעם עונש פון סדום, די תפלה פון 

ורה נישט נתקבל געווארן, און למעשה האבן טאקע די איז לכא אבינואברהם 

  מלאכים איבערגעדרייט סדום.

פון דארט זענען מיר ממשיך צום סוף פון אונזער פרשה וואו די תורה 

הקדושה דערציילט אונז איבער די מעשה העקידה, ווען השי"ת האט 

    ,,,,אֲשֶׁר אָהַבְתָּ אֲשֶׁר אָהַבְתָּ אֲשֶׁר אָהַבְתָּ אֲשֶׁר אָהַבְתָּ     ,,,,אֶת יְחִיד4ְאֶת יְחִיד4ְאֶת יְחִיד4ְאֶת יְחִיד4ְ    ,,,,אֶת בִּנ4ְאֶת בִּנ4ְאֶת בִּנ4ְאֶת בִּנ4ְ, באפוילן פאר אברהם צו נעמען זיין קינד

און אים מקריב זיין אלס א קרבן פארן אייבישטער. אברהם אבינו  ,אֶת יִצְחָקאֶת יִצְחָקאֶת יִצְחָקאֶת יִצְחָק

וַיַּשְׁכֵּם אַבְרָהָם בַּבּקֶֹר וַיַּחֲבשֹׁ אֶת וַיַּשְׁכֵּם אַבְרָהָם בַּבּקֶֹר וַיַּחֲבשֹׁ אֶת וַיַּשְׁכֵּם אַבְרָהָם בַּבּקֶֹר וַיַּחֲבשֹׁ אֶת וַיַּשְׁכֵּם אַבְרָהָם בַּבּקֶֹר וַיַּחֲבשֹׁ אֶת לויפט מיט א זריזות צו טוען דעם רצון ה', 

וַיִּבֶן שָׁם אַבְרָהָם אֶת הַמִּזְבֵּחַ וַיַּעֲר0ֹ אֶת הָעֵצִים וַיִּבֶן שָׁם אַבְרָהָם אֶת הַמִּזְבֵּחַ וַיַּעֲר0ֹ אֶת הָעֵצִים וַיִּבֶן שָׁם אַבְרָהָם אֶת הַמִּזְבֵּחַ וַיַּעֲר0ֹ אֶת הָעֵצִים וַיִּבֶן שָׁם אַבְרָהָם אֶת הַמִּזְבֵּחַ וַיַּעֲר0ֹ אֶת הָעֵצִים     ... ... ... ... וַיְבַקַּע עֲצֵי עלָֹהוַיְבַקַּע עֲצֵי עלָֹהוַיְבַקַּע עֲצֵי עלָֹהוַיְבַקַּע עֲצֵי עלָֹה... ... ... ... חֲמֹרוֹחֲמֹרוֹחֲמֹרוֹחֲמֹרוֹ

וַיִקַח אֶת הַמַּאֲכֶלֶת לִשְׁחטֹ אֶת וַיִקַח אֶת הַמַּאֲכֶלֶת לִשְׁחטֹ אֶת וַיִקַח אֶת הַמַּאֲכֶלֶת לִשְׁחטֹ אֶת וַיִקַח אֶת הַמַּאֲכֶלֶת לִשְׁחטֹ אֶת ... ... ... ... וַיַּעֲקדֹ אֶת יִצְחָק בְּנוֹ וַיָּשֶׂם אֹתוֹ עַל הַמִּזְבֵּחַ וַיַּעֲקדֹ אֶת יִצְחָק בְּנוֹ וַיָּשֶׂם אֹתוֹ עַל הַמִּזְבֵּחַ וַיַּעֲקדֹ אֶת יִצְחָק בְּנוֹ וַיָּשֶׂם אֹתוֹ עַל הַמִּזְבֵּחַ וַיַּעֲקדֹ אֶת יִצְחָק בְּנוֹ וַיָּשֶׂם אֹתוֹ עַל הַמִּזְבֵּחַ 

אברהם אבינו איז מקיים דעם דבר השם מיט די גאנצע התלהבות, ער  ....בְּנוֹבְּנוֹבְּנוֹבְּנוֹ

יין זון אויפן מזבח און ער נעמט די מעסער אין די הענט לייגט שוין ארויף ז

אַל אַל אַל אַל """" אריין אים צו שחט'ן, ביז צום סוף רופט א מלאך פון הימל און זאגט אים

, גיי נישט ווייטער, דו ביסט שוין """"תִּשְׁלַח יָד4ְ אֶל הַנַּעַר וְאַל תַּעַשׂ לוֹ מְאוּמָהתִּשְׁלַח יָד4ְ אֶל הַנַּעַר וְאַל תַּעַשׂ לוֹ מְאוּמָהתִּשְׁלַח יָד4ְ אֶל הַנַּעַר וְאַל תַּעַשׂ לוֹ מְאוּמָהתִּשְׁלַח יָד4ְ אֶל הַנַּעַר וְאַל תַּעַשׂ לוֹ מְאוּמָה

  יצחק. בייגעשטאנען דעם נסיון און דארפסט נישט שחט'ן

לאמיר זיך אביסל מתבונן זיין און אריינקלערן אין וואס מיר לערנען דא. אז מיר 

וועלן מאכן א 'צַד הַשָׁוֶה' און זוכן צו פארגלייכן די דריי ענינים וואס מיר האבן 

דערמאנט ביז אהער, שטעלט זיך ארויס אז אלע דריי זענען געווען זאכן וואס 

בעט, ס'האט זיך ארויסגעשטעלט אז ס'איז האבן זיך בעצם נישט אויסגעאר 

  גארנישט געווארן דערפון למעשה, על כל פנים פאר אונזערע פליישיגע אויגן.

ערשטענס, אברהם אבינו גיבט צו עסן פאר די דריי מענטשן, ער איז זיך 

נגט זיך אָן זיי צוצושטעלן פון אלעם גוטן, למעשה ווייסן מיר עמטריח און שטר

זענען אינגאנצן נישט געווען קיין מענטשן, נאר דריי מלאכים די אמת אז דאס 

וואס זענען געקומען פארשטעלט כדי צו מאכן אברהם אבינו גוט פילן און לאזן 

ווייטער מקיים זיין די מצוה פון הכנסת אורחים. קומט אויס אז די תורה איז 

לל נישט נו האט בכ אבימאריך און דערציילט אונז איבער א מצוה וואס אברהם 

, ס'האט זיך אים נאר געדאַכט דעמאלטס אז ער טוט א בפועל מקיים געווען 

גיבט צו ער  און הכנסת אורחים איז עוסק איןער  געמיינט אזמצוה, ער האט 

עסן פאר הונגעריגע מענטשן וואס האבן נישט וואס צו עסן, און דערווייל האט 

אס דארפן נישט קיין אכילה עס נישט באמת אויסגעפעלט, זיי זענען מלאכים וו

  ושתיה.

ווייטער ביי די תפלות וואס אברהם אבינו האט געדאווענט פאר סדום, ער 

שטייט און ער בעהט, ער וויל העלפן און ראטעווען, אבער זיין תפלה ווערט 

  נישט אנגענומען, ער האט לכאורה נישט מצליח געווען אין זיין מיסיע. 

 אברהםאון צום לעצט, די עקידה, עס איז טאקע געווען גאר א גרויסע נסיון, 

אבינו הערט דעם ציווי השי"ת און ער לויפט עס תיכף מקיים זיין מיט א 

התלהבות און א שמחה און ער פרעגט נישט קיין קשיות אויפן אייבישטער. 

זיין יצחק פאר  אבער דאָך ווען ס'איז געקומען אויסצופירן 'למעשה' און מקריב

א קרבן, דאס איז שוין נישט מקויים געווארן, פון הימל האט מען אים 

אפגעהאלטן אין די לעצטע מינוט, און די גאנצע מסירות נפש איז געבליבן 

  שטעקן ביים 'וועלן' מקריב זיין יצחק פאר א קרבן.

עך, וואס ווען מ'נעמט דאס אלעס צוזאם, שרייט דאָך די קשיא ארויס גאר הוי 

אט די זאכן וואס זענען אלע נאר  אונז די תוה"קפארוואס טאקע דערמאנט 

געווען גוטע רצונות און מחשבות וואס זענען קיינמאל נישט אויסגעפירט 

געווארן?! פארוואס דערמאנט נישט די תורה אנשטאט דעם די אלע זאכן און 

? לאמיר עטוןענינים וואס אברהם אבינו האט יא אויסגעפירט און באמת אויפג 

די ענין פון דעם נעמען צוארויסזוכה זיין בסייעתא דשמיא  זיך פארטיפן און

  .טאג טעגליכע לעבן ןפאראון הדרכה יזוק ח ריכטיגע

וואס די אז פון די קושיא פארשטייט מען שוין גאנץ קלאר  דער אמת איז,

טשליכע אין אונזער קליינע מענ : זיך אויסשמועסןלאמיר  תשובה דארף דא זיין.

שכל, אויב וואלטן מיר געדארפט געבן א 'אויסצייכענונג' פאר א מענטש און 

אונגען, וואלטן מיר געזוכט אזא איינעם שאצן זיינע דערגרייכונגען און אויפטוּ

א רייכע 'רעזעמעי' און א היסטאריע אונטער זיך פון וויפיל וואס האט 

ארויף און  מיר קוקן כסדר, פירט למעשהגעאויסספעציעלע זאכן ער האט שוין 

פעולות און אהערצושטעלן  'טוען'שעצן אזא איינער וואס האט שוין באוויזן צו 

געוויסע שינויים און גוטע זאכן. א מענטש וואס ארבעט שווער אבער קומט 

נישט אָן צו זיין ציל, איז ביי אונז כמעט נישט פאררעכנט ווי א איש מוצלח, ער 

ויל און וועט אפשר באקומען שכר פאר זיינע גוטע רצונות איז גאנץ פיין און ווא

רכגעפאלענע מעשים, אבער אנגעקומען אויף למעשה? ניין, דאס נישט, ואון אד
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סוף כל סוף האט ער נישט באוויזן אויסצופירן, און ער האט גארנישט 

  .'אויף למעשה'אהערגעשטעלט 

אונזער פרשה,  און טאקע דאס קומט אונז די תורה הקדושה לערנען אין

אבינו דער עמוד החסד (טוט מיט אונז א חסד און) לערנט אונז אויס  אברהם

ביי הקב"ה רעכנט זיך וויפיל  אין רוחניות דארף מען טוען, נישט אויפטוען!אין רוחניות דארף מען טוען, נישט אויפטוען!אין רוחניות דארף מען טוען, נישט אויפטוען!אין רוחניות דארף מען טוען, נישט אויפטוען!אז 

מיר גייען רצון, וויפל חשק און יגיעה דער מענטש האט אריינגעלייגט, וויאזוי 

רצון ה'.  ן שמחה טוען מיר דעםתלהבות אוטוען א מצוה, מיט וויפיל ה צו צו

דאס האט שוין מיט'ן רבונו של עולם אליינס, אויב וויל  ?אויספירן למעשה?

דער דער דער דער לאזן דעם מענטש אויספירן, און אויב נישט נישט, ער  ער וועט

אייבישטער זוכט אבער בעיקר די הארץ, די געפיל, די רצון, ווי חז"ל זאגן אייבישטער זוכט אבער בעיקר די הארץ, די געפיל, די רצון, ווי חז"ל זאגן אייבישטער זוכט אבער בעיקר די הארץ, די געפיל, די רצון, ווי חז"ל זאגן אייבישטער זוכט אבער בעיקר די הארץ, די געפיל, די רצון, ווי חז"ל זאגן 

אין רוחניות איז דא  דער אייבישטער זוכט הארץ!דער אייבישטער זוכט הארץ!דער אייבישטער זוכט הארץ!דער אייבישטער זוכט הארץ!אונז "רחמנא ליבא בעי" אונז "רחמנא ליבא בעי" אונז "רחמנא ליבא בעי" אונז "רחמנא ליבא בעי" 

פ די מאָס פון הצלחה, און גאנץ א אנדערע 'מעסטער' מיט וואס מ'מעסט אָ 

דארט קוקט מען בכלל נישט אויף די תוצאות וואס זענען ארויסגעקומען צום 

סוף, מ'קוקט נאר אויף די עצם פעולות וואס דער מענטש האט געטוהן פון 

  וויאזוי ער האט דעס געטון.זיין זייט און 

ברענגט, אז מיר זעען אז פון אלע גוטע  הגה"ק רבי צדוק הכהן פון לובלין זי"עהגה"ק רבי צדוק הכהן פון לובלין זי"עהגה"ק רבי צדוק הכהן פון לובלין זי"עהגה"ק רבי צדוק הכהן פון לובלין זי"ע

זאכן וואס אברהם אבינו האט געטון, די אלע הכנסת אורחים און מידת 

ט דערמאנט אין די תורה, די תורה וואלט דאָך ישהחסד ווערט בכלל נ 

אבינו האט  אברהםגעקענט דערמאנען באריכות די טויזנטע מאל ווען 

אריינגענומען הונגעריגע געסט וואס זענען באמת געווען הונגעריג און 

ער האט דאָך צוגעשטעלט אכילה שתיה  געדארפט צוקומען צו זיין טובה,

ן אפן פון אלע פיר זייטן אז עוויין געצעלט איז געמיט לינה פאר יעדן איינעם, ז

יעדער איינער בלי שום יוצא מן הכלל זאל קענען אריינקומען, ער האט נישט 

גענומען קיין געלט פון די מענטשן נאר אנשטאט דעם זיי געהייסן דאנקן דעם 

אייבישטער, און די אלע זאכן ווערן כמעט נישט דערמאנט אין די פסוקים, 

, און אנשטאט דעם האט די אר ברמז אדער אין די מדרשים פון חז"ל אפשר נ 

תורה אויסגעוועלט צו רעדן דווקא נאר פון די איינמאליגע הכנסת אורחים 

וואס איז 'נישט געלונגען', די הכנסת אורחים וואס ער האט בטעות געגעבן צו 

  ?!עסן פאר מלאכים וואס האבן עס בכלל נישט געדארפט...

דארף נישט קיין דארף נישט קיין דארף נישט קיין דארף נישט קיין     אז בורא עולםאז בורא עולםאז בורא עולםאז בורא עולםלערנט אונז די תורה, לערנט אונז די תורה, לערנט אונז די תורה, לערנט אונז די תורה,     דערמיטדערמיטדערמיטדערמיטנאר נאר נאר נאר """"

גשמיות'דיגע הצלחה, ווייל אין הימל איז נישט קיין נפקא מינא וואס איז גשמיות'דיגע הצלחה, ווייל אין הימל איז נישט קיין נפקא מינא וואס איז גשמיות'דיגע הצלחה, ווייל אין הימל איז נישט קיין נפקא מינא וואס איז גשמיות'דיגע הצלחה, ווייל אין הימל איז נישט קיין נפקא מינא וואס איז 

מיט די עסן און טרינקן און וואו אהין עס איז אנגעקומען, דער עיקר מיט די עסן און טרינקן און וואו אהין עס איז אנגעקומען, דער עיקר מיט די עסן און טרינקן און וואו אהין עס איז אנגעקומען, דער עיקר מיט די עסן און טרינקן און וואו אהין עס איז אנגעקומען, דער עיקר     רןרןרןרןאאאאגעווגעווגעווגעוו

יט האט יט האט יט האט יט האט אבינו אז ער פון זיין זיאבינו אז ער פון זיין זיאבינו אז ער פון זיין זיאבינו אז ער פון זיין זי    אברהםאברהםאברהםאברהםאיז די מסירות נפש און התלהבות פון איז די מסירות נפש און התלהבות פון איז די מסירות נפש און התלהבות פון איז די מסירות נפש און התלהבות פון 

נישט געקענט זיצן איינגעלייגט אינדערהיים כאטש ער איז קראנק און האט נישט געקענט זיצן איינגעלייגט אינדערהיים כאטש ער איז קראנק און האט נישט געקענט זיצן איינגעלייגט אינדערהיים כאטש ער איז קראנק און האט נישט געקענט זיצן איינגעלייגט אינדערהיים כאטש ער איז קראנק און האט 

יסורים, דאָך ברענט אין אים די מצוה פון הכנסת אורחים, און ער לויפט און יסורים, דאָך ברענט אין אים די מצוה פון הכנסת אורחים, און ער לויפט און יסורים, דאָך ברענט אין אים די מצוה פון הכנסת אורחים, און ער לויפט און יסורים, דאָך ברענט אין אים די מצוה פון הכנסת אורחים, און ער לויפט און 

        ....""""און ברענגט מיט מסירות נפש, דאס איז פאר אונז א לימוד לדורותאון ברענגט מיט מסירות נפש, דאס איז פאר אונז א לימוד לדורותאון ברענגט מיט מסירות נפש, דאס איז פאר אונז א לימוד לדורותאון ברענגט מיט מסירות נפש, דאס איז פאר אונז א לימוד לדורות    טראגטטראגטטראגטטראגט

כִּי כִּי כִּי כִּי השי"ת (דברים ל' י"ד)  און ווי רבי צדוק איז דאס מדייק אין די רייד פון

", עס שטייט אבער נישט "וּבְמַעֲשֶׂי4" ", עס שטייט אבער נישט "וּבְמַעֲשֶׂי4" ", עס שטייט אבער נישט "וּבְמַעֲשֶׂי4" ", עס שטייט אבער נישט "וּבְמַעֲשֶׂי4" בְּפִי4 וּבִלְבָב4ְבְּפִי4 וּבִלְבָב4ְבְּפִי4 וּבִלְבָב4ְבְּפִי4 וּבִלְבָב4ְ""""קָרוֹב אֵלֶי4 הַדָבָר מְאדֹ קָרוֹב אֵלֶי4 הַדָבָר מְאדֹ קָרוֹב אֵלֶי4 הַדָבָר מְאדֹ קָרוֹב אֵלֶי4 הַדָבָר מְאדֹ 

ווייל דער אייבישטער וויל פון  אז מ'דארף אויך טוען און אויספירן למעשה.אז מ'דארף אויך טוען און אויספירן למעשה.אז מ'דארף אויך טוען און אויספירן למעשה.אז מ'דארף אויך טוען און אויספירן למעשה.

אונז אונזער הארץ און אונזער מויל, דו דארפסט נאר וועלן און האבן די 

דו זאלסט רעדן די ריכטיגע דיבורים, וואס מיינט דו טו דיין חלק און ווי  חשק,

ווייט ס'ליגט אין דיינע הענט, אבער די 'מעשים' וואס דארפן ארויסקומען 

למעשה, דאס לאז שוין איבער פארן אייבישטער, ער וועט דיך העלפן אז 

תורה זאגט טאקע ס'זאל קענען ווערן אויסגעפירט אזויווי ער וויל. און ווי די 

וואס איז משמע אז 'ער וועט טוען', ווייל דאס ' ' ' ' לַעֲשׂתוֹלַעֲשׂתוֹלַעֲשׂתוֹלַעֲשׂתוֹ''''בְּפִי4 וּבִלְבָב4ְ דארט 

 די מעשים.באלאנגט שוין פארן בורא עולם צו אויספירן 

און די זעלבע זאך איז לגבי די תפלות וואס אברהם אבינו האט מתפלל געווען 

אויף סדום, ער האט געטון זיינס, רחמנא ליבא בעי, דער אייבישטער האט 

געוואלט זיין הארץ, זיינע הייסע תפלות וואס ער איז מתפלל און בעהט רחמים, 

ים. פון דארט און און מיט דעם האט ער געטון וואס עס פארלאנגט זיך פון א 

ווייטער וואס עס וועט געשען למעשה מיט סדום, דאס איז שוין נישט אונזער 

ווייל אין רוחניות איז אונזער תפקיד בלויז 'איינצוזייען די קערנדלעך' און ווייל אין רוחניות איז אונזער תפקיד בלויז 'איינצוזייען די קערנדלעך' און ווייל אין רוחניות איז אונזער תפקיד בלויז 'איינצוזייען די קערנדלעך' און ווייל אין רוחניות איז אונזער תפקיד בלויז 'איינצוזייען די קערנדלעך' און עֵסֶק, 

טוען אונזער השתדלות, אבער וויאזוי די פירות וועלן וואקסן, אדער וואס טוען אונזער השתדלות, אבער וויאזוי די פירות וועלן וואקסן, אדער וואס טוען אונזער השתדלות, אבער וויאזוי די פירות וועלן וואקסן, אדער וואס טוען אונזער השתדלות, אבער וויאזוי די פירות וועלן וואקסן, אדער וואס 

דער אייבישטער  אדרבה, ....דאס ווייסן מיר נישטדאס ווייסן מיר נישטדאס ווייסן מיר נישטדאס ווייסן מיר נישט    ס'וועט ארויסוקמען פון דעם,ס'וועט ארויסוקמען פון דעם,ס'וועט ארויסוקמען פון דעם,ס'וועט ארויסוקמען פון דעם,

גענוג זאכן וואס ער קען טוען מיט די  זיך זיינע פלענער און ער האט האט

אז קיין שום תפלה פון א איד גייט  זאגט בעל שם טוב הק' זי"עבעל שם טוב הק' זי"עבעל שם טוב הק' זי"עבעל שם טוב הק' זי"עווי דער תפלות, 

נישט לְאִיבּוּד, אפילו ווען ס'דאכט זיך פארן מענטש אז זיין תפלה האט 

אויפגעטון, דאָך דארף מען וויסן אז די תפלה טוט אויף גרויסע זאכן  גארנישט

אין הימל, זאכן וואס מיר זעהן טאקע נישט יעצט מיט אונזערע אויגן, אדער 

און  - אמאל טוט עס אויף פאר עפעס אנדערש אין וואס מ'דארף א ישועה 

  נישט דוְקא אויף די זאך וואס מ'האט געבעטן.

מדרש (מדרש אגדה פר' מקץ מ"א) אז אמאל ווערט א  באמת שטייט שוין אין

ן אז עתפלה געענטפערט נאך הונדערט יאר אדער נאך ניינציג יאר, ווי מיר זע

אברהם אבינו האט זוכה געווען צו א קינד ערשט ביי די הונדערט יאר און שרה 

ביי די ניינציג. און דער מדרש ברענגט פארשידענע ראיות פון תפלות וואס 

  אויפגעטוהן נאך לאנגע יארן. האבן

הרה"ק רבי ישכר דוב פון בעלזא זי"ע (יארצייט הרה"ק רבי ישכר דוב פון בעלזא זי"ע (יארצייט הרה"ק רבי ישכר דוב פון בעלזא זי"ע (יארצייט הרה"ק רבי ישכר דוב פון בעלזא זי"ע (יארצייט ווי עס ווערט געברענגט בשם 

אז חז"ל לערנען ארויס אז אברהם אבינו האט מְתַקֵן געווען תפלת כ"ב חשון) כ"ב חשון) כ"ב חשון) כ"ב חשון) 

שחרית, טאקע פון די פסוקים אין אונזער פרשה וואו אברהם האט מתפלל 

ברכות כ"ו: פונעם פסוק וישכם אברהם בבקר אל געווען אויף סדום (זעה 

המקום אשר 'עמד' שם), און לכאורה איז שווער, פארוואס האבן חז"ל 

ארויסגעלערנט די גאנצע מקור פון תפלת שחרית פון אזא סארט תפלה וואס 

האט למעשה נישט געהאלפן און אויפגעטוהן, און נישט פון א בעסערע תפלה 

ט א ישועה?. נאר דער ענין איז פארקערט, דַוְקָא פון דא על'וֹוואס האט יא גע'פּ

קומען חז"ל און שטעלן אוועק דעם חיוב פון א איד צו דאווענען, אונז צו 

לערנען דער מוסר השכל, אז א תפלה פון א איד ווערט אייביג אנגענומען, און 

ענדיגע אויב נישט ביי אים, וועט עס ביישטיין פאר זיינע קינדער און זיינע קומ

וואס צו אונזערע אויגן -דורות. און טאקע פון די תפלות פון אברהם אבינו 

פון דא זאלן מיר זיך לערנען צו דאווענען  -זעהט אויס אז ס'האט נישט געווירקט

אפילו ווען ס'דאכט זיך אונז אז אונזערע תפלות טוען נישט אויף ח"ו, ווייל 

  באמת טוט יעדע תפלה אויף.

צו ברענגן א מעשה וואס האט פאסירט מיט יארן צוריק אין ארץ  ווי פאסיג איז

האט וואס איז געקומען פון א נישט פרומע שטוב ישראל, ווען א געוויסע בחור 

דער טאטע  ,אנגעהויבן נתקרב צו ווערן צו אידישקייט און היטן תורה און מצוות

זיך  , האטהאט ליידער זייער נישט ליב געהאט קיין פרומע אידןוואס 

 חשון)חשון)חשון)חשון)    ט"וט"וט"וט"והגאון בעל חזון איש זצללה"ה (יארצייט הגאון בעל חזון איש זצללה"ה (יארצייט הגאון בעל חזון איש זצללה"ה (יארצייט הגאון בעל חזון איש זצללה"ה (יארצייט פערזענליך געקענט מיט 

געלערנט אין חדר אינדערהיים פארן קריג, און מיט  נאך מיט וועמען ער האט

גרויס צאָרן איז ער געלאפן צום חזון איש שרייען אויף דעם וואס די פרומע 

נע רייד האט דער טאטע האבן פארכאפט זיין זון תשובה צו טוהן. צווישן זיי
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געשריגן צום חזון איש מיט כעס "אברעמיל, דו ווייסט וויפיל טרערן מיין 

טאטע האט פארגאסן אויף מיר אז איך זאל בלייבן פרום? און ס'האט אים 

גארנישט געהאלפן, אויך פאר ענק וועט גארנישט העלפן צוריק צוקערן מיין 

יש האט דאס געהערט אז זיין טאטע זון צו אידישקייט". ווי נאר דער חזון א 

האט געהאט פארגאסן טרערן אויף אים צו זיין אן ערליכער איד, האט דער 

"טרערן גייען נישט פארפאלן, "טרערן גייען נישט פארפאלן, "טרערן גייען נישט פארפאלן, "טרערן גייען נישט פארפאלן, חזון איש געגעבן א שפרינג אויף און געזאגט 

אויב דיין טאטע'נס טרערן האבן נישט געהאלפן אויף דיר, וועט עס העלפן אויב דיין טאטע'נס טרערן האבן נישט געהאלפן אויף דיר, וועט עס העלפן אויב דיין טאטע'נס טרערן האבן נישט געהאלפן אויף דיר, וועט עס העלפן אויב דיין טאטע'נס טרערן האבן נישט געהאלפן אויף דיר, וועט עס העלפן 

און דער מספר פון די  און ער וועט זיין אן ערליכער איד... אויף זיין אייניקל"אויף זיין אייניקל"אויף זיין אייניקל"אויף זיין אייניקל"

מעשה לייגט צו, אז דער בחור איז געווארן א פרומער ערליכער איד, און עס 

דאַכט זיך אים אז צום סוף איז אויך דער טאטע זעלבסט געווארן א בעל 

  תשובה...

עשה צוריק צו אונזער פרשה, די זעלבע איז מיט די מ דערמיט קומע מיר

העקידה, אין הימל מאכט בכלל נישט אויס וואס עס איז געווען די 'סוף פון די 

מעשה' אויב יצחק איז יא גע'שחט'ן געווארן אדער נישט, דער עיקר איז 

געווען די נסיון צו זעהן וואו אברהם אבינו האלט, זיין יראת שמים, זיין 

האט געגעבן זיין גאנצע ליבשאפט צו השי"ת, און זיין אמונה, און איינמאל ער 

מענטשליכע  נעהארץ פארן בורא עולם, ער האט זיך געשטארקט אויף זיי

געפילן און געלאפן טוען דעם רצון השם, דאס איז די גאנצע הצלחה! דער 

אייבישטער גיבט שכר פאר גאנץ כלל ישראל במשך כל הדורות כאילו יצחק 

פון די עקידה איז אינגאנצן נישט , ווייל די 'תכלית' איז שוין גע'שחטן געווארן

כִּי כִּי כִּי כִּי צחק אבינו, דער עיקר איז געווען ן בפועל מיט יהגעווען וואס ס'גייט געשע

, און דאס ים אַתָּה וְלאֹ חָשַׂכְתָּ אֶת בִּנ4ְ אֶת יְחִיד4ְים אַתָּה וְלאֹ חָשַׂכְתָּ אֶת בִּנ4ְ אֶת יְחִיד4ְים אַתָּה וְלאֹ חָשַׂכְתָּ אֶת בִּנ4ְ אֶת יְחִיד4ְים אַתָּה וְלאֹ חָשַׂכְתָּ אֶת בִּנ4ְ אֶת יְחִיד4ְקִ קִ קִ קִ עַתָּה יָדַעְתִּי כִּי יְרֵא אֱ@עַתָּה יָדַעְתִּי כִּי יְרֵא אֱ@עַתָּה יָדַעְתִּי כִּי יְרֵא אֱ@עַתָּה יָדַעְתִּי כִּי יְרֵא אֱ@

 האט אברהם אבינו באמת באוויזן בשלימות ממש.

פארשטייען דעם יסוד, דערמיט דערהערן מיר געוואלדיג וואס און אז מיר 

כִּי יְדַעְתִּיו לְמַעַן אֲשֶׁר כִּי יְדַעְתִּיו לְמַעַן אֲשֶׁר כִּי יְדַעְתִּיו לְמַעַן אֲשֶׁר כִּי יְדַעְתִּיו לְמַעַן אֲשֶׁר רוקט זיך אויס אויף אברהם אבינו דער אייבישטער ד

 אז ער לַעֲשׂוֹת צְדָקָה וּמִשְׁפָּטלַעֲשׂוֹת צְדָקָה וּמִשְׁפָּטלַעֲשׂוֹת צְדָקָה וּמִשְׁפָּטלַעֲשׂוֹת צְדָקָה וּמִשְׁפָּט    ה'ה'ה'ה'יְצַוֶּה אֶת בָּנָיו וְאֶת בֵּיתוֹ אַחֲרָיו וְשָׁמְרוּ דֶּר0ֶ יְצַוֶּה אֶת בָּנָיו וְאֶת בֵּיתוֹ אַחֲרָיו וְשָׁמְרוּ דֶּר0ֶ יְצַוֶּה אֶת בָּנָיו וְאֶת בֵּיתוֹ אַחֲרָיו וְשָׁמְרוּ דֶּר0ֶ יְצַוֶּה אֶת בָּנָיו וְאֶת בֵּיתוֹ אַחֲרָיו וְשָׁמְרוּ דֶּר0ֶ 

ליב דעם וואס ער וועט באפעלן זיינע קינדער און האט ליב אברהם אבינו צו

אין אונזערע אויגן  נו,און טוען גוטע זאכן. זיי מחנך זיין צו טוען דעם רצון ה' 

איז דאס גאנץ א קליינע דערגרייכונג, איינער וואס 'באפעלט' פאר זיינע 

ן קינדער און ער איז זיי מחנך, ווער זאגט אבער אז די קינדער וועלן אָננעמע

זיינע רייד, ווער זאגט אז זיי וועלן גיין אין זיינע וועגן און זיין ערליכע מענטשן... 

אויב מיר וואלטן געזעהן מיט אונזערע אויגן הערליכע דורות, א טאטע און א 

זיידע וואס קען טאקע שטאלצירן מיט בנים ובני בנים עוסקים בתורה ומצוות, 

ס וואלטן מיר אנגעקוקט אלס א ער האט אהערגעשטעלט גוטע קינדער, דא 

שבח און א חשיבות, אבער בלויז פארן אָנזאָגן די קינדער צו זיין ערליך? דאס 

איז שוין א סיבה אז דער אייבישטער האט אים ליב?, ווייל אזוי זענען מיר 

געוואוינט אנצוקוקן זאכן פון אינדרויסן, געמאסטן לויט די חיצוניות, לויט די 

און ממילא ווילאנג מיר זעען נישט קיין 'פירות' פון די  תוצאות צום סוף,

  יז ביי אונז נאכנישט גענוג חשוב.ארבעט וואס א מענטש האט געטון א 

 """""כִּי יְדַעְתִּיו לְמַעַן אֲשֶׁר יְצַוֶּה אֶת בָּנָיו"כִּי יְדַעְתִּיו לְמַעַן אֲשֶׁר יְצַוֶּה אֶת בָּנָיו"כִּי יְדַעְתִּיו לְמַעַן אֲשֶׁר יְצַוֶּה אֶת בָּנָיו"כִּי יְדַעְתִּיו לְמַעַן אֲשֶׁר יְצַוֶּה אֶת בָּנָיואבער ביי השי"ת איז אלעס אנדערש, 

ווי ן די קערנדלעך' 'איינצוזייעביי מיר איז באליבט דער וואס טוט זיין ארבעט 

וואס וועט . געזאגט, ער לייגט אריין כוחות אין די קינדער, ער טוט דאס זייניגע

געשען למעשה מיט די השתדלות, דאס ווענדט זיך שוין אינעם רצון העליון 

פונעם איייבשטער וואס איז באשערט פאר יעדע מענטש אנדערש. און אט 

וועט איינזייען און מחנך זיין זיינע  די קליינע קערנדלעך וואס אברהם אבינו

אסאך גרויסע פעולות וואס אברהם פון קינדער, דאס איז חשוב'ער ביי השי"ת 

אבינו האט געטון, ווייל דא שטייט נישט אז השי"ת האט אים ליב צוליב זיין 

הכנסת אורחים, זיין פארשפרייטן אמונה און מאכן גרים, זיין ביישטיין די 

גיבט זיך אפ ער  קליינע השתדלות קערנדלעך פון חינוך וואס נסיונות, נאר די

און לייגט אריין אין זיינע קינדער מיט די גאנצע הארץ און ליבשאפט צום 

  אייבישטער, דאס איז חשוב ביי הקב"ה מער פון אלעם!

און אז מיר רעדן שוין פון די חשיבות פון קליינע קערנדלעך וואס א מענטש 

פלאנצט איין און ער ווייסט גארנישט וואס די תוצאות דערפון וועלן זיין, איז 

כדאי צו דערמאנען א דבר נפלא. די גמרא דערציילט אין מסכת מנחות א 

און ער האט ח"ל מעשה פון א איד וואס איז געווען א שרעקליכע בעל עבירה ר

געטון גאר אסאך עבירות, ביז אמאל ווען ער האט געהאלטן ביים זינדיגן, 

זיינע פיר ציצית זענען געקומען " " " " באו ד' ציציותיו וטפחו לו על פניובאו ד' ציציותיו וטפחו לו על פניובאו ד' ציציותיו וטפחו לו על פניובאו ד' ציציותיו וטפחו לו על פניו""""פלוצלינג 

און זיי האבן אים געשמיסן אין פנים אריין, און דאס האט אים ערוועקט אז ער 

האט תשובה געטון און מתקן געווען זיינע וועגן, זאל אפלאזן זיינע זינד, און ער 

אז די פיר ציצית וואס זענען אים קעגן  און ווי ער האט שפעטער געזאגט

זיין פנים האבן אויסגעקוקט ווי פיר עֵדוּת וואס זענען געקומען אים צו געקומען 

 אנוואָרענען אויף די ווערטער "אני ה' אלקיכם" וואס שטייט צוויי מאל אין די

פרשה פון ציצית, און עס באדייט אז השי"ת איז דער וואס גייט באשטראפן 

פאר דער וואס טוט אן עבירה און ער וועט געבן שכר פאר דער וואס טוט א 

מצוה, און די גמרא דערציילט דארט די גרויסע שכר וואס דער מענטש האט 

וען ער זאל זוכה געווען אלעס אין זכות פון מצות ציצית וואס האט גורם געו

  תשובה טוען.

א הפלא'דיגע פשט אין די גמרא, האט אמאל געזאגט איינער פון די בעלי מוסר 

נישט געהאט קיין בכלל דער איד איז געווען א גרויסע בעל עבירה און ער האט 

ציצית אנגעטון בשעת מעשה (ווי ס'איז משמע אין גמרא) וואס זאלן זיך קענען 

    ד' ציציותיו וטפחו לו על פניוד' ציציותיו וטפחו לו על פניוד' ציציותיו וטפחו לו על פניוד' ציציותיו וטפחו לו על פניו    """"באובאובאובאו""""נאר  .ים שמייסןאויפהייבן פון פלאץ און א 

באדייט, אז זיינע פיר ציצית פון אמאל זענען 'געקומען צו גיין' און זיי האבן אים 

ן עבירה, דאס הייסט אז אמאל מיט יארן צוריק אלס קינד געראטעוועט פון אַ 

געווען, האט אים די מאמע אנגעטון א טלית קטן, די עלטערן האבן אים מחנך 

זיי האבן איינגעזייט אין אים קערנדלעך פון תורה און יראת שמים, נאר ליידער 

איז אלעס פארפאלן געווארן און דאס קינד איז נישט געוואקסן ווי עס דארף צו 

זיין, ער איז ליידער א חוטא און א בעל עבירה אָן א קאַפל און אָן קיין ציצית, 

ן ער האט געהאלטן איידערן אריינפאלן אין אבער אין די ריכטיגע מינוט, ווע

שאול תחתית אריין רח"ל, דעמאלטס זענען די אלטע ציצית אים קעגן געקומען, 

די זכות פון די אמאליגע ציצית וואס ער האט געטראגן, דאס איז אים יעצט 

קעגן געקומען, עס האט זיך ערוועקט אין אים א קדושה פון די ציצית, עס האט 

ווי אין פנים אריין און עדות געזאגט אז דער אייבישטער זעהט און  אים געשמיסן

סט אלעס און וועט באצאלן אויף אלע מעשים, און דאס האט אים מעורר יווי

  געווען צו תשובה.

דאָך אינגאנצן צוגיין ווען מ'דערהערט דעם פשט, ווען דאָך אינגאנצן צוגיין ווען מ'דערהערט דעם פשט, ווען דאָך אינגאנצן צוגיין ווען מ'דערהערט דעם פשט, ווען דאָך אינגאנצן צוגיין ווען מ'דערהערט דעם פשט, ווען     דאס הארץ דארףדאס הארץ דארףדאס הארץ דארףדאס הארץ דארף

ערט איינגעזייט, און אפילו ערט איינגעזייט, און אפילו ערט איינגעזייט, און אפילו ערט איינגעזייט, און אפילו מ'פארשטייט די חשיבות פון א קליין קערנדל וואס וומ'פארשטייט די חשיבות פון א קליין קערנדל וואס וומ'פארשטייט די חשיבות פון א קליין קערנדל וואס וומ'פארשטייט די חשיבות פון א קליין קערנדל וואס וו

מ'זעהט נישט קיין פירות, עס וואקסט נישט, עס שפראָצט נישט, עס שטעלט מ'זעהט נישט קיין פירות, עס וואקסט נישט, עס שפראָצט נישט, עס שטעלט מ'זעהט נישט קיין פירות, עס וואקסט נישט, עס שפראָצט נישט, עס שטעלט מ'זעהט נישט קיין פירות, עס וואקסט נישט, עס שפראָצט נישט, עס שטעלט 

נט, די ערד בלייבט הארט נט, די ערד בלייבט הארט נט, די ערד בלייבט הארט נט, די ערד בלייבט הארט זיך נישט ארויס וויאזוי מ'האט געוואלט און געפלאַ זיך נישט ארויס וויאזוי מ'האט געוואלט און געפלאַ זיך נישט ארויס וויאזוי מ'האט געוואלט און געפלאַ זיך נישט ארויס וויאזוי מ'האט געוואלט און געפלאַ 

און פארטריקנט און ס'זעהט זיך נישט אָן קיין שום חיות און קיין שום און פארטריקנט און ס'זעהט זיך נישט אָן קיין שום חיות און קיין שום און פארטריקנט און ס'זעהט זיך נישט אָן קיין שום חיות און קיין שום און פארטריקנט און ס'זעהט זיך נישט אָן קיין שום חיות און קיין שום 

אז די קערנדל איז דא! טיף איינעווייניג ליגן די אז די קערנדל איז דא! טיף איינעווייניג ליגן די אז די קערנדל איז דא! טיף איינעווייניג ליגן די אז די קערנדל איז דא! טיף איינעווייניג ליגן די     פייכטקייט, אבער וויסן זאל מעןפייכטקייט, אבער וויסן זאל מעןפייכטקייט, אבער וויסן זאל מעןפייכטקייט, אבער וויסן זאל מען
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קערנדלעך וואס מ'האט איינגעזייט און מ'ווייסט קיינמאל נישט ווען עס וועט קערנדלעך וואס מ'האט איינגעזייט און מ'ווייסט קיינמאל נישט ווען עס וועט קערנדלעך וואס מ'האט איינגעזייט און מ'ווייסט קיינמאל נישט ווען עס וועט קערנדלעך וואס מ'האט איינגעזייט און מ'ווייסט קיינמאל נישט ווען עס וועט 

    אאאאדי זכות פון די זכות פון די זכות פון די זכות פון ארויסקומען. די ציצית פון אמאל, די תפלות פון יארן צוריק, ארויסקומען. די ציצית פון אמאל, די תפלות פון יארן צוריק, ארויסקומען. די ציצית פון אמאל, די תפלות פון יארן צוריק, ארויסקומען. די ציצית פון אמאל, די תפלות פון יארן צוריק, 

ן ן ן ן , אדער סיי וועלכע זאך עס זאל נאר זיין, אין הימל ווערן זאכ, אדער סיי וועלכע זאך עס זאל נאר זיין, אין הימל ווערן זאכ, אדער סיי וועלכע זאך עס זאל נאר זיין, אין הימל ווערן זאכ, אדער סיי וועלכע זאך עס זאל נאר זיין, אין הימל ווערן זאכמאמע'ס טרערןמאמע'ס טרערןמאמע'ס טרערןמאמע'ס טרערן

און בלייבט אויף און בלייבט אויף און בלייבט אויף און בלייבט אויף     ''''נצחיותנצחיותנצחיותנצחיות''''געהאלטן אויף אייביג, יעדע ברעקל רוחניות איז געהאלטן אויף אייביג, יעדע ברעקל רוחניות איז געהאלטן אויף אייביג, יעדע ברעקל רוחניות איז געהאלטן אויף אייביג, יעדע ברעקל רוחניות איז 

דורי דורות און האט א חשיבות אֵין לשער, און אפילו ס'איז גארנישט געווארן דורי דורות און האט א חשיבות אֵין לשער, און אפילו ס'איז גארנישט געווארן דורי דורות און האט א חשיבות אֵין לשער, און אפילו ס'איז גארנישט געווארן דורי דורות און האט א חשיבות אֵין לשער, און אפילו ס'איז גארנישט געווארן 

, ער נעמט דיין , ער נעמט דיין , ער נעמט דיין , ער נעמט דיין דערפון בשעת מעשה, אבער ביים אייבישטער איז עס יא דאדערפון בשעת מעשה, אבער ביים אייבישטער איז עס יא דאדערפון בשעת מעשה, אבער ביים אייבישטער איז עס יא דאדערפון בשעת מעשה, אבער ביים אייבישטער איז עס יא דא

" " " " לַעֲשׂתוֹלַעֲשׂתוֹלַעֲשׂתוֹלַעֲשׂתוֹער וועט שוין מאכן זיין "ער וועט שוין מאכן זיין "ער וועט שוין מאכן זיין "ער וועט שוין מאכן זיין "" וואס דו האסט געטון, און " וואס דו האסט געטון, און " וואס דו האסט געטון, און " וואס דו האסט געטון, און בְּפִי4 וּבִלְבָב4ְבְּפִי4 וּבִלְבָב4ְבְּפִי4 וּבִלְבָב4ְבְּפִי4 וּבִלְבָב4ְ""""

        דער אייבישטער וועט שוין אויספירן למעשה וואס און ווען ער פארשטייט.דער אייבישטער וועט שוין אויספירן למעשה וואס און ווען ער פארשטייט.דער אייבישטער וועט שוין אויספירן למעשה וואס און ווען ער פארשטייט.דער אייבישטער וועט שוין אויספירן למעשה וואס און ווען ער פארשטייט.

און דער אמת מיר דארפן נישט קריכן צו ווייט, אין אונזער פרשה אליינס 

טרעפן מיר ווי די מלאכים זענען געקומען קיין סדום, און לוט נעמט זיי אריין 

יט מסירות נפש, די גאנצע שטאט מנער ועד זקן שטייען צו זיך אין שטוב מ 

ארום זיין הויז און פראטעסטירן קעגן אים, מ'וויל צוברעכן זיין טיר ווייל ער 

יעה אין מדרש און , און לויט איין דֵ האט זיך דערוואגט אריינצונעמען געסט 

 אין זוהר הקדוש איז דאס מיידל וואס די מענטשן פון סדום האבן באשמירט

 -מיט האניג און איר געהארגעט ווייל זי האט געגעבן צו עסן פאר א ארימאן 

וואס באמערקן מיר פון דעם?, אז אפילו דער . !געווען די טאכטער פון לוט

לוט וואס האט זיך אינגאנצן נישט געפירט ווי עס דארף צו זיין, אברהם אבינו 

" מיר הִפָּרֶד נָא מֵעָלָיהאט נישט געהאט קיין ברירה נאר אים געמוזט הייסן "

מוזן זיך שיידן און קענען נישט בלייבן צוזאמען, לכאורה איז גארנישט 

געבליבן פון די גאנצע תקופה וואס ער האט זיך געדרייט ביי אברהם אבינו, 

די גוטע מעשים פון אברהם האבן אים גאנץ ווייניג בארירט, זיינע בהמות עסן 

לעכטע חברים און שכנים פון סדום... אבער די פון גזל, ער דרייט זיך מיט ש

'קערנדלעך' וואס זענען באהאלטן טיף אינעווייניג קענען מיר נישט גענוג 

אפשאצן, ווען ס'קומט למעשה איז ער זיך גאר 'מוסר נפש' ממש, ער מיט 

ער, צו טוען חסד און הכנסת אורחים, איינער אליינס קעגן גאנץ נדזיינע קי

שטאמט די מסירות נפש, די געוואלדיגע צדקות?, אט דאס סדום! פון וואו 

זענען פון די קערנדלעך וואס האבן זיך אריינגעכאפט אין זיין הארץ אין די 

גוטע צייטן ווען ער האט זיך נאך געדרייט נעבן אברהם אבינו, און יעצט איז 

ן לְמַעַ און דאס דערציילט אונז די תורה גלייך נאך דעם " עס ארויסגעקומען.

", אז מיר זאלן וויסן און באגרייפן די אֲשֶׁר יְצַוֶּה אֶת בָּנָיו וְאֶת בֵּיתוֹ אַחֲרָיו

  חשיבות און גרויסקייט פון די קליינע קערנדלעך ווי ווייט עס קען גרייכן.

און הערטס א מעשה: עס דערציילט דער בעל המעשה ר' חיים, וועלכער איז 

האט ליב אלעמאל צו טוען גוטע זאכן, ר' א איד מיט א גאלדענעם הארץ און 

חיים איז פון די קרייזן וואו עס איז איינגעפירט אוועקצופארן מיט די גאנצע 

משפחה צו פראווענען יום טוב אין א האטעל אדער אין א שיינע אכסניא אין 

די מרחקים, און אזוי פאָרט ער שוין פאר לאנגע יארן אין א געוויסע ווייטע 

ס קומען אהין נאך אסאך אידן פון פארשידענע מקומות, און מען פלאץ וואו ע

  יילט דארט צוזאמען אויף יום טוב.וו

דארט  דא פאר ר' חיים האט שטענדיג געבאדערט דעם פאַקט אז ס'איז נישט

קיין בית המדרש אויפן פלאץ, די נענסטע שול איז א מהלך פון בערך 

ט געהאלטן אז ס'וועט זיין א זיכוי צוואנציג מינוט צו גיין צופיס, און ער הא

הרבים אויב איינער וועט נעמען די מיה און צושטעלן א בית המדרש פאר די 

אורחים וואס קומען אויף יום טוב, עס וועט גורם זיין אז מער אידן זאלן 

. הכלל, ר' חיים , און לערנען אביסל, וכדומהדאווענען אלע תפלות מיט מנין

געדינגן א ער  אינעם ענין, זייענדיג א איד א נגיד האט האט זיך אריינגעלייגט

ספעציעלע הויז אינעם געגנט, נאר פאר דעם צוועק אז ס'זאל ווערן א בית 

ער  המדרש פאר די געציילטע טעג וואס דער עולם איז דארט, אויך האט

סידורים מיט ספרי טישן און בענקלעך, גענומען אויף זיך דעם עול פון ברענגן 

, ווען א ספר תורה, און אלע צוגעהערן וואס א בית המדרש דארף האבן קודש,

אין זיין הארץ שעפשעט ער א שטילע תפלה "רבונו של עולם, העלף מיר אז 

ס'זאל זיך אויסארבעטן, איך לייג אריין אזויפיל כוחות און געלט, איך בעהט 

  אקע קלאפן און ס'זאל זיין מנין".נאר אז ס'זאל ט

הויז איז געווארן אויסגעשטעלט פאר א שול, האט ר' חיים ווי נאר דער 

איינגעמאלדן פאר וועמען ער האט נאר געטראפן אין די גאס אז ס'איז דא א 

געלאדענט צו קומען שול און מ'גייט דאווענען אינאיינעם, און ער האט יעדן 

, ט פראיעק אנטייל נעמען אין די תפלות. דער שול איז געווען ביי אים א גאנצע

עס זאל זיין באקוועם, און ער האט זיך אפילו לער האט געמאכט זיכער אז א 

פאָרגעקוקט א 'דבר תורה' צו קענען זאגן ערב יום טוב צווישן מנחה און מעריב 

און אריינברענגן דעם עולם אין א יום טוב'דיגע אטמאספערע, ער האט אלעס 

צוועק מזכה צו זיין דעם  געטון מיט'ן גאנצן הארץ און בלויז פאר דעם איינעם

יום טוב האט זיך טאקע אנגעהויבן מיט גרויס דערהויבנקייט, מענטשן רבים. 

ערגעצוואו אינמיטן  ערזענען געקומען, מ'האט געדאווענט און הנאה געהאט, אב 

חול המועד האט די גאנצע זאך אנגעהויבן צו צופאלן, ער האט זיך געמוטשעט 

נישט געקומען געהעריג, בקיצור ס'האט זיך געענדיגט ן זענען שמיט מנין, מענט

ביי די צווייטע טעג יום טוב איז שוין די נייע שול  מיט א הילכיגן דורכפאל,

געווען אינגאנצן פארשפאַרט. פארשטייט זיך אז פאר ר' חיים האט דאס 

האט זיך אנגעשטרעגנט ער  האט ער געפילט אז ץשטארק וויי געטון, אין האר

בכלל נישט געמיינט ער האט געטון פארן אייבישטער און א דבר טוב,  צו טוען

עס נישט אויסגעארבעט פאר מער ווי צוויי דריי טעג, און זיך, און דא האט זיך 

ס'האט געענדיגט מיט בזיונות, אבער וואס קען מען טוען, דאס לעבן גייט 

  סן דערפון.ווייטער אָן, און ביז א קורצע צייט האט ער שוין כמעט פארגע

בערך א האלב יאר שפעטער באקומט ר' חיים א טעלעפאן קאל, עס רופט א 

איד און שטעלט זיך פאָר פאר אים, ר' חיים קען אים נישט און קיינמאל נישט 

גערעדט צו אים פריער, אבער דער איד רעדט מיט א קול געשטיקט פון טרערן 

יף די הצלת נפשות ממש און באדאנקט זיך פון טיפן הארצן פאר ר' חיים או

וואס ער האט געמאכט... ר' חיים האט נישט קיין אהנונג וואס דער איד וויל, 

רן דאס בילד. אאבער ער הערט אים אויס מיט געדולד, ביז עס איז קלאר געוו

דער איד אויפן טעלעפאן דערציילט אז ער האט א זון א בחור וואס איז שוין 

אין קיין ישיבה, ליידער איז ער געווארן פאר א לאנגע צייט נישט געווען 

פארכאפט צווישן נישט גוטע חברים, די גאס האט אים שטארק געצויגן, און 

, די טאטע און מאמע קייט איז געווארן שטארק נאכגעלאזט זיין גאנצע אידיש

האבן נישט געהאט קיין השפעה אויף אים, און אזוי איז ער געגאנגען מטה מטה 

ט. ביז ווען ס'איז געקומען יום טוב, און דער בחור איז געפארן פאר א לאנגע ציי

אויף א אויספלוג מיט זיינע חברים, זיי האבן זיך געדינגן א דירה צוזאמען אין א 

, א זאך וואס האט שטארק וויי געטון פאר זיינע עלטערן, וואקאציע פלאץ

  ...ט אפהאלטן דערפוןנישט געקענ  אבער מ'האט אים

דאס אומגלויבליכע, ס'איז געשען ג פון דארט האט פאסירט אהיימקומענדי

עפעס א געוואלדיגע שינוי לטובה אינעם בחור, און ער האט געבעטן פון זיין 

וסט וואס אטאטע אז ער וויל צוריקגיין אין ישיבה... די עלטערן האבן נישט געוו

פאסירט, אבער פארשטייט זיך אז זיי האבן זיך צוגעכאפט דערצו,  דא האט
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מ'האט אים שנעל מסדר געווען א ישיבה, וואו ער האט זיך אריינגעזעצט, און 

ער איז שוין דארט א שטיק צייט, ער לערנט און שטייגט פון טאג צו טאג, 

  נישט צום גלייבן.

זיך זייער געוואונדערט דער טאטע דערציילט ווייטער, אין הארץ האבן מיר 

זיך אזוי געטוישט נאכן זיין ער  וואס האט טאקע פאסירט און וויאזוי האט

אויף וואקציע מיט זיינע חברים. ביז איין טאג האט אונזער זון זיך געעפנט און 

דערציילט וואס איז געווען די זאך וואס האט אריינגעלייגט אין אים צוריק די 

  חשק. 

ז אינעם ערשטן טאג פון זיין באזוך דארט, גייענדיג האט דערציילט א ער 

אויפן גאס איז צוגעקומען צו אים א איד, ר' חיים, און האט מיט א גלאנץ אין 

די אויגן אים פערזענליך געלאדענט צו קומען דאווענען אין זיין בית המדרש, 

, און דעריבער איז ער נו, אז א איד בעהט אזוי שיין איז שווער אפצוזאגן

געגאנגען דאווענען דארט אין שול. צווישן מנחה און מעריב האט איר ר' חיים 

געזאגט א קורצע דרשה פון ענינא דיומא, און אינמיטן רעדן האט איר 

ר חז"ל און געפרעגט אויב איינער ווייסט דער מקור וואו עס מדערמאנט א מא

אט געוואוסט, שטייט, און דער בחור ער איז געווען דער איינציגסטער וואס ה

ער האט עס פונקט געדענקט פון גירסא דינקותא וואס ער האט געהאט 

געלערנט מיט יארן צוריק, אבער איר האט ארויסגעוויזן אזא התפעלות און 

אים קאמפלימענטירט מיט א געשמאק אויף זיין ברייטע ידיעה און זיך 

יל און ער באדאנקט פאר אים... דאס האט אים געגעבן גאר א ווארימע געפ 

האט אנגעהויבן שפירן אז בעצם איז ער יא עפעס ווערד און אז ער איז מסוגל 

צו לערנען און קענען, און יענע רגעים זענען געווען די גורל'דיגע מינוטן אין 

וועלכע ער האט געמאכט זיין באשלוס אויף זיין עתיד אז ער נעמט זיך אין די 

און דעריבער רוף איך אייך ר'  .!שיבההענט אריין און ער גייט צוריק אין י 

חיים און איך האב נישט קיין ווערטער זיך צו באדאנקן אויף די מהפיכה וואס 

איר האט געמאכט מיט אונזער זון, איר האט אים געראטעוועט ברוחניות 

ובגשמיות און אויפגעראכטן אונזער גאנצע שטוב, און נאר דער אייבישטער 

  קען דאס באצאלן.

ם איז געבליבן זיצן פארשטומט, ער האט נישט געקענט ארויסרעדן קיין ר' חיי 

וואָרט פון מויל, קוים וואס ער האט געדענקט פון יענע דרשה וואס ער האט 

געזאגט, און ער האט זיך ניטאמאל געקענט דערמאנען אז ס'איז דארט 

געזעצן א בחור'ל וואס האט געשעפט חיזוק פון דעם וואס ער האט אים 

איין מחשבה קומט אים אין קאפ אז דער מנין האט זיך נישט בח געווען. מש

אז ס'איז אז ס'איז אז ס'איז אז ס'איז איין זאך קלאר, יעצט ווערט אים פלוצלינג אבער אויסגעארבעט, 

לַאו דווקא דאס בית המדרש, דער ספר תורה, און די סידורים וואס ער האט לַאו דווקא דאס בית המדרש, דער ספר תורה, און די סידורים וואס ער האט לַאו דווקא דאס בית המדרש, דער ספר תורה, און די סידורים וואס ער האט לַאו דווקא דאס בית המדרש, דער ספר תורה, און די סידורים וואס ער האט 

געשלעפט, אין הימל האט מען אים מזכה געווען צו שלעפן עפעס פיל געשלעפט, אין הימל האט מען אים מזכה געווען צו שלעפן עפעס פיל געשלעפט, אין הימל האט מען אים מזכה געווען צו שלעפן עפעס פיל געשלעפט, אין הימל האט מען אים מזכה געווען צו שלעפן עפעס פיל 

גרעסער און וויכטיגער... ער האט מקרב געווען א אידישע נשמה צו אבינו גרעסער און וויכטיגער... ער האט מקרב געווען א אידישע נשמה צו אבינו גרעסער און וויכטיגער... ער האט מקרב געווען א אידישע נשמה צו אבינו גרעסער און וויכטיגער... ער האט מקרב געווען א אידישע נשמה צו אבינו 

וואס וועט וואס וועט וואס וועט וואס וועט איד איד איד איד א א א א שבשמים, ער האט געהאט א ווייטגרייכנדע השפעה אויף שבשמים, ער האט געהאט א ווייטגרייכנדע השפעה אויף שבשמים, ער האט געהאט א ווייטגרייכנדע השפעה אויף שבשמים, ער האט געהאט א ווייטגרייכנדע השפעה אויף 

אט דאס מיינט א קערנדל וואס איז  זיך ציען בעזהשי"ת לדורי דורות!!!זיך ציען בעזהשי"ת לדורי דורות!!!זיך ציען בעזהשי"ת לדורי דורות!!!זיך ציען בעזהשי"ת לדורי דורות!!!

געווארן איינגעזייט כמעט אומוויסענדיג, אבער האט געברענגט ריזיגע 

, צומאל מיינט דער מענטש אז דער תוצאות אויף א אומגעראכטענע אופן

מיר אז מיר  פעולה האט זיך נישט אויסגעארבעט וכדומה, און ניטאמאל ווייסן

  .האבן איבערגעדרייט וועלטן

אויך די מעשה ווי אברהם אבינו האט  געפונען מיר טאקעאין אונזער פרשה 

פארשיקט הגר מיט איר זון ישמעאל, און זיי זענען אנגעקומען אין מדבר אריין 

וואו דאס וואסער האט זיך אויסגענוצט, און ישמעאל איז קראנק געווארן, ער 

סגעגאנגען פאר דארשט, די מאמע הגר האט אים אראפגעווארפן איז כמעט אוי

אויף דער ערד, און זי האט זיך געזעצט וויינען פונדערווייטענס ווייל זי האט 

ל באווייזט זיך צו נישט געקענט צוקוקן ווי איר קינד גייט אויס. א מלאך פון הימ

קוּמִי שְׂאִי קוּמִי שְׂאִי קוּמִי שְׂאִי קוּמִי שְׂאִי ... ... ... ... ים אֶל קוֹל הַנַּעַרים אֶל קוֹל הַנַּעַרים אֶל קוֹל הַנַּעַרים אֶל קוֹל הַנַּעַרקִ קִ קִ קִ @@@@מַה ל0ָ הָגָר אַל תִּירְאִי כִּי שָׁמַע אֱ מַה ל0ָ הָגָר אַל תִּירְאִי כִּי שָׁמַע אֱ מַה ל0ָ הָגָר אַל תִּירְאִי כִּי שָׁמַע אֱ מַה ל0ָ הָגָר אַל תִּירְאִי כִּי שָׁמַע אֱ איר און זאגט 

דער  ים אֶת עֵינֶיהָ וַתֵּרֶא בְּאֵר מָיִםים אֶת עֵינֶיהָ וַתֵּרֶא בְּאֵר מָיִםים אֶת עֵינֶיהָ וַתֵּרֶא בְּאֵר מָיִםים אֶת עֵינֶיהָ וַתֵּרֶא בְּאֵר מָיִםקִ קִ קִ קִ וַיִּפְקַח אֱ@וַיִּפְקַח אֱ@וַיִּפְקַח אֱ@וַיִּפְקַח אֱ@    ... ... ... ... אֶת הַנַעַר וְהַחֲזִיקִי אֶת יָד0ֵ בּוֹאֶת הַנַעַר וְהַחֲזִיקִי אֶת יָד0ֵ בּוֹאֶת הַנַעַר וְהַחֲזִיקִי אֶת יָד0ֵ בּוֹאֶת הַנַעַר וְהַחֲזִיקִי אֶת יָד0ֵ בּוֹ

זיי זיך זיך נישט מייאש, הייב אויף דאס קינד, און פלוצלינג  איר, מלאך זאגט

ון זי האט געזען פאר זיך א ברונעם האט דער אייבישטער געעפנט אירע אויגן א

באקאנט די ווערטער פונעם מדרש "ויפקח אלקים את מיט וואסער. און עס איז 

, עיניה ותרא באר מים, מכאן שהכל בחזקת סומין עד שהקב"ה מאיר עיניהם"

דער אייבישטער מאכט  גדער מענטש איז ממש בלינד, ער זעהט נישט, ווילאנ

, פונקט ווי דארט איז געווען א ברונעם אים אויף די אויגן ער זאל קענען זעהן

מיט וואסער זי האט עס נאר נישט געזען, ביז ס'איז געווען 'ויפקח אלקים את 

 עיניה' ווייל ווען השי"ת באלייכט די אויגן פונעם מענטש, דעמאלטס זעהט ער.

יז מסביר פשט אינעם מדרש, אז אזוי איז אלעמאל א  חידושי הרי"ם זי"עחידושי הרי"ם זי"עחידושי הרי"ם זי"עחידושי הרי"ם זי"עדער 

 יעדע זאך אין וואס א מענטש נויטיגט זיך,און אין יעדע צייט ביי יעדעם איינעם, 

זיין ישועה איז שוין בעצם דא פאר  ,פון הימל איז שטענדיג אנגעגרייט פאר אים

 דער אסוואין די רגע נאר ער קען דאס פשוט נישט זעהן, און  זיין פנים,

אייבישטער באלייכט זיינע אויגן, קען ער פלוצלינג זעהן און טרעפן דאס וואס 

  ס'איז שוין פון לאנג געווען אנגעגרייט פאר איהם.

, דאס איז א רמז אויף די 'קערנדלעך' פון וואס מיר שמועסן, ברידער טייערע 

וויפיל מאל איז פארהאן די קליינע גוטע רצונות און מעשים וואס מיר האבן 

איינגעזייט, מיר זעען נאר נישט זייער רושם, עס דאַכט זיך אונז אז עס גייט 

דער יצר קומט און פארדרייט נישט אין ערגעץ און ס'ווערט חלילה פארפאלן, 

אונז דעם קאפ כאילו מיר זענען אדורך געפאלן, כאילו מיר האבן גארנישט 

ון לעבן וואס מיר זעהן אויפגעטוען, וויפיל מאל מאכט זיך עס אין אלע ענינים פ

נישט גלייך די תוצאות אויף וואס מיר האפן און ערווארטן און דער יצר ניצט עס 

אריין צו ברענגן געפילן פון ייאוש און צובראכנקייט אינעם מענטש כאילו 

ס'וועט שוין גארנישט זיין אדער ווערן, מען האט גארנישט אויפגעטוען... די 

יסט אונז מיט דעם געוואלדיגע חיזוק און הדרכה תוה"ק אין אונער פרשה באג 

ליב די אז אלעס בלייבט, אלעס איז חשוב און טייער, הקב"ה ציילט און האט 

מיר  שפראצן האט שוין נישט מיט אונז! דאס - קערנדליך וואס מיר פלאנצן 

יר , מ ים אֶת עֵינֶיהָ קִ וַיִּפְקַח אֱ@דעם  דארפן בעטן השי"ת אז ס'זאל מקויים ווערן

זאלן זוכה זיין צו זעהן, און אמאל דויערט עס א לאנגע צייט, צומאל זייער לאנג, 

טוען זייער תפקיד און וועלן מאכן  זיכער אבער די קליינע קערנדלעך וועלן

   ...שפראצן און וואקסן הערליכע פירות

  לסיכום געדענק: 

איעדע קלענסטע תפלה, פעולה, השתדלות, רצון, שאיפה פון א איד  •

האט גאר א ספעציעלע פלאץ, און טוט גאר אסאך אויף עד סוף כל 

    ..הדורות.

    !!!!שבת קודששבת קודששבת קודששבת קודשלעכטיגע לעכטיגע לעכטיגע לעכטיגע א א א א 

  זיך איינצושרייבן צו באקומען די "מיט א טיפערן בליק"
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